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• 49

(…) Lež je nepravda řečená tomu, kdo má právo vědět pravdu.

• 73

(…) Samotný text (…) liturgické knihy vznikl tak, že nad každou formulací diskutovala komise profesorů,
kteří nakonec o výsledné verzi hlasovali. Je to tedy text, který vznikl do značné míry lidsky, není to žádné
Boží slovo.

• 87

Všechny mytologie mají společné stavební kameny, které jsou dány kulturou, historickou pamětí národů,
žijících v určitém regionu. Při detailnějším čtení se ukáže, že každý národ má svoji mytologii postavenou
s ohledem na to, jaké hodnoty respektuje, a ty se odvíjejí od toho, jaké bohy vyznává. Je možné, že se ti pak
Bible rozpadne na jednotlivé celky podle vrstev, kdy a za jakých okolností tyto vrstvy vznikaly, a tak trochu
se ti možná třeba rozpadne i tvoje víra. Nebo tě to aspoň nutí, aby sis ji „znovu přeskládal“. Což tě ale velmi
osvobodí.

• 91

Nechci říct, že Ježíš nemohl kráčet po vodě, alemě to samotné Ježíšovo kráčení po vodě nepřijde tak zásadní,
jak jsem to chápal dřív. Ježíš jde po hladině. Fajn. Ježíš zavolá Petra, aby vyšel z lodi za ním. A Petr kráčí
směrem k němu. Taky po vodě. Ptám se, co to znamená pro mě?

I v tomto příběhu můžeme vidět několik rovin: Reminiscenci na Starý zákon, kde se v knize Jób píše, že
Bůh kráčí po hřebenech vln. On ovládá ty mořské masy, on je prostě mocnější a může po nich dokonce
chodit. Dále vezměme v úvahu, že pro Židy je moře sídlem protibožských sil. A teď Ježíš kráčí po hladině
a řekne Petrovi: „Neboj se, pojď se mnou...“. Mně je vlastně jedno, zda Ježíš opravdu fyzicky šel po vodě.
Ten příběh jistě má historické jádro, pro mě je ale daleko důležitější vidět, jak v různých souvislostech Ježíš
ujišťuje členy rané církve stejně jako nás: neboj se, pojď se mnou.

• 91

Jak bychom mohli pochopit bez průpravy knihu, která vznikala jako Starý zákon tisíc let, tedy alespoň
písemná forma, a byla mnohokrát předělávaná? Nový zákon vznikal „jen“ sedmdesát let, ale pořád jde
o texty sepsané před dvěma tisíci lety v úplně jiné kultuře. Jak si můžeme myslet, že tomu budeme po
přečtení rozumět? Proto, že tomu říkáme Boží slovo? To je holý nesmysl. Nemluvě o tom, že většina textů
Nového zákona byla napsána v dnešním Turecku nebo v Sýrii. Copak my dnes rozumíme lidem, kteří žijí
v Palestině? Rozumíme Turkům?
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Evangelia nikdy nebyla, možná s výjimkou Lukášova evangelia, psána s tím, že by se měla číst třeba v roce
2018 v Praze. Byla napsána pro určitou konkrétní komunitu lidí v určité situaci. Pokud ten kontext neznáme,
ty texty nemluví, nebo jeminimálně hrozně oslabíme. Je to jako bychom si koupili místo hrábí ze dřevahrábě
z umělé hmoty. Taky to hrabe, ale je to z umělé hmoty. Tak to děláme i s evangelii, když je čteme bez
kontextu.

• 93

(…) Smyslem života je být šťastný. Jak by se jinak lišil třeba život psa od života člověka, pokud by člověk
jenom plnil svůj člověčí úkol? To by bylo málo. Podle mě je člověk víc, než jenom žít život jako úděl nebo
úkol. Podle mě je smyslem života štěstí.

Štěstí však nedosáhneš tím, že o něj budeš usilovat, ale tím, že budeš sloužit. Štěstí může být, dá-li se to tak
říct, vedlejším produktem. Nutnou podmínkou ale je, že ta služba není něco, co se musí, ale projev radosti
z Boží lásky. Projevem vědomí radikální Boží lásky je, že s radostí sloužíš. Představ si to třeba ve vztahu
ke své ženě. Pokud tě miluje, uděláš pro ni všechno, i do ohně pro ni skočíš. Tak tomu je vždycky, když jsi
milovaný. Tvůj život se promění ve službu. Pokud zažíváš to, že jsi milovaný Bohem, tvůj život se promění
ve službu. A vedlejším produktem toho je, že jsi šťastný. 

• 141

(…) Lidé, kteří věří v boha jménem Hospodin, jsou svědky, jak jiné národy svým bohům upalují děti jako
oběti, protože třeba chtějí, aby pršelo. Myslí si, že musí obětovat jedno z dětí, aby mohli ty ostatní uživit.
(Tak tomupodle archeologických výzkumů bylo vKenaánu, kterýAbrahampovažoval za zemi zaslíbenou.)
A nakonec začnou podobně jednat i ti, kdo věří vHospodina, dočteme se o tomu Jeremjáše i v Žalmech.Máš
deset dětí, tak jedno prostě upálíš, aby přišel déšť. Aby těch devět dětí přežilo. My, kteří žijeme v době, kdy
stačí jedno kliknutí na počítači nebo otočení knoflíkem, kteří žijeme v bezpečí a máme doktory na dosah,
si to vůbec neumíme představit.

A tehdy vznikl příběh, kdy podobně jako ostatní bohové chtějí dětské oběti, tak ji vyžaduje i Hospodin.
A v okamžiku, kdy k ní má dojít, on řekne ne, já nechci dětskou oběť. To je poselství toho příběhu. Vzpoura
proti představě krutého boha, který chce dětskou oběť. Je to poselství o Bohu, který naopak nechce oběti,
jak je v kraji zvykem, jak je chtějí všichni ti baalové a ostatní bohové okolních národů.

• 142

Pavel, tak jako ostatní první křesťanští teologové, chce pochopit Ježíšovu smrt. Jaký je vlastně její smysl?
A jeden ze způsobů, jak se s touto krutou vraždou vypořádat, se nachází v příběhu oAbrahamovi a Izákovi.
Jejich odpověď na otázku, proč Ježíš zemřel, zní, že za naše hříchy. Bůh ušetřil Izáka, ale neušetřil Ježíše.
Ježíšova smrt nás smířila s Bohem, Ježíš nás svou smrtí vykoupil z našich hříchů. Všichni jsme se to tak
naučili a opakujeme to, když se nás někdo zeptá, proč vlastně Ježíš zemřel. Jestliže se ale ptá dál, třeba zdaje
Bůh tak krutý, že vyžadoval, aby mu vlastní Syn zaplatil svou krví, a zda to tedy nemohlo jít nějak jinak,
obvykle jsme v koncích, a tomu, co říkáme, sami obvykle stejně moc nerozumíme.

• 142

Čím je Ježíš teokratické společnosti své doby vlastně tak nebezpečný? Jedním ze znaků, kterými se vyznačují
džihádisté všech náboženství, ty katolické nevyjímaje, je jejich násilí, ať už fyzické, či jen verbální (…). Násilí
ve jménu Boha, byť by bylo jen verbální, je tím, co jeho hlasatele nejvíce diskvalifikuje. I farizejové a herodov-
ci se uchylují k násilí a tím prokazují, že předmětem jejich uctívání není Bůh, ale jen jakási jejich představa
o něm. Ježíš je nebezpečný tím, že tuto představu nabourává, a s ní boří i celý na ní vystavěný náboženský
systém.

• 147

(…) [Evangeliem] je, že Bůh je milosrdenství. Že Bůh je život. Že Bůh je zadarmo. Slovo evangelium původ-
ně znamená zvěst o záchraně. Význam toho slova lze vidět třeba na příběhu maratónského běžce, který
doběhl do Athén se zprávou, že athénské vojsko vyhrálo, že jsou zachráněni. To je evangelium. A podstata
toho slova v křesťanském smyslu je, že jsme spaseni, zdarma. Pak byl evangeliem nazván i samotný Ježíšův
příběh. Co znamená, že jsme spaseni? Já myslím, že je nám tím řečeno, že naše životy tady a teď mají smysl
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a že tento smysl již nikdy neztratí, protože náš život smrtí nekončí. Je nám řečeno, že neexistuje zánik a nico-
ta, jak jsme si třeba doposud mohli myslet. A je nám řečeno, že si nic z toho nemusíme zasloužit, že to stačí
jenom přijmout.

Jak známo, všechna náboženství, včetně židovství a Starého zákona, si chtějí Boha nějakým způsobem
získat, obětovat mu, usmířit ho. Ježíš toto paradigma úplně převrací. Říká, že nic z toho není potřeba. Že
Bůh miluje, že Bůh je velkorysá, milosrdná přítomnost, že Bůh miluje člověka bezpodmínečně. Že Bůh je
bezpodmínečná láska bez ohledu na to, jakým způsobem mu chce náboženství projevovat úctu, nebo co to
náboženství dělá. To je podstata Ježíšova poselství.

• 148

Lidé se mi kolikrát přiznali, že vůbec nevědí, co si za slovy „Bůh je milosrdný“ představit. Oni to mnohdy
chápali tak, že Bůh je v tomto roce milosrdnější než normálně, a že je tedy třeba této milosti využít. Jedním
ze symbolů tohoto milosrdenství byla takzvaná brána milosrdenství. Lidé museli splnit určité podmínky,
aby mohli touto bránou milosrdenství projít, a když podmínky splní, Bůh k nim bude milosrdný. Ale jinak
je Bůh spravedlivý.

• 149

(…) Žalm 84 [je] o tom, že „milosrdenství a věrnost se potkají, políbí se spravedlnost a pokoj, věrnost vypučí
ze země, spravedlnost shlédne z nebe“. Je to poetický text, ve kterém se mimo jiné podle kánonů hebrejské
poezie spravedlnost s milosrdenstvím ztotožňuje, nebo lépe, teprve ztotožníme-li spravedlnost s milosr-
denstvím, můžeme tak trochu tušit, jaký Bůh vlastně je. Jenže my jsme z poezie udělali pravdy k věření,
a z nich zákony.

• 150

Každý překlad je už zároveň výklad. Překladatel vždy nakonec postupuje tak trochu na základě vlastního
předporozumění textům nebo na základě jejich tradiční interpretace, případně na základě momentálního
stavu bádání.

• 151

Postupně se z poselství o evangelijní svobodě rodí výhrůžka. Evangelium se stává hrozbou. Pokud se ne-
obrátíš, zahyneš.

• 152

Jsou dána přesně stanovená pravidla, systém i Bůh jsou přesně popsáni. Víra je spíš chápaná jako soubor
pravd, které se předkládají k věření, než jako něco existenciálního. Je to, jak říká Richard Rohr, upřednost-
nění falešné jistoty před pravdivou nejistotou. Ale víra je pravdivá nejistota, ne falešná jistota.

• 152

(…) Víra je něco existenciálního. A existenciálně žít nelze v uzavřeném systému. Bůh, který je spravedlivý
podle našich měřítek a představ, je někým, koho bych měl prostřednictvím pravidel v hrsti. Zatímco milo-
srdenství je bez hranic. Je neuchopitelné podobně jako Bůh.

• 152

Náboženský jazyk je vždycky symbolický. Jak říká Richard Rohr, papežské encykliky ještě nikoho neobráti-
ly ke křesťanství. Teologický jazyk je určen lidem, které není třeba přesvědčovat, ale k normálním lidem
nemůžeš o Bohu mluvit jinak než v metaforách nebo prostě poetickým jazykem. Ježíš mluvil o Bohu tak,
aby zprostředkoval zkušenost, kterou měl on s Bohem. Nemůžeš přece zprostředkovat zkušenost s něčím,
co je nekonečné, něčím konečným. Nemůžeš definovat něco, co je nekonečné nějakou definicí, vždyť už tím
to nekonečné omezuješ.

Ježíš podle mne byl prostě básník. (…)

• 153

Charisma a instituce jedna druhou potřebují, protože bez instituce se charisma rozplyne a instituce bez
charismatu zmrtví. Potřebují být v plodném napětí.
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• 156

(…) Právně pojaté náboženství je to, které vede člověka k jeho rozvoji jako člena lidské rodiny. A je jedno,
jak se jmenuje, ať už je to buddhismus, židovství, křesťanství nebo islám. To je podle mě jedno.

• 162

Víra není něco ve smyslu, že věřím, že u Afriky je Madagaskar, i když jsem tam nikdy nebyl a nikdy ho
neviděl. Když říkám, že věřím v Boha, mluvím o důvěře.

• 170

Myslím si, že je dobře, že je (…) pojem [nebeského království] tak nepolapitelný. Jakmile by se ho člověk
zmocnil, okamžitě by začal rozlišovat, kdo do něho patří a kdo ne, za jakých podmínek do něho patří
a za jakých podmínek ne, a tak dále. Je dobře, že se ho člověk nemůže zmocnit.

• 171

Někdo chápe víru jako podle mne klamnou jistotu, že když budu dělat to a to, tak se stane to a to. Když
budu dodržovat všechna ta přikázání a budu chodit pravidelně ke zpovědi, tak bude všechno jasné, protože
jsem splnil všechno, co jsemměl splnit. Takžemám odůvodněnou jistotu, že dojdu ke spáse. Ale právě tento
způsob vztahování k Bohu Ježíš přišel vyzvat na souboj. Protože to není nic jiného než to, co byla služba
chrámu, akorát že namísto jeruzalémského chrámu se vystavěl chrám z toho ideového systému. Svatý Pavel
přesně s tímto pohledemv listuGalaťanůmpolemizuje. Píše, když budeš ty závazky plnit, tak budeš spasen.
V té předvídatelnosti je ale skryto prokletí – žádný člověk, vůbec nikdo, není schopen být věren všemu, co
je psáno v zákoně. Člověk, který na tuto představu vsadí, je v pasti, že které není úniku, je prokletý.

• 177

Boží království je tady, říká Ježíš. On je vnímá, učedníci ne. Jak sdělit něco lidem, kteří to nevnímají? To
nejde vysvětlit. Spíš zprostředkovat, aby to mohli prožít. Tou cestou může být poezie. Hovoří o tom, co je
„za“ textem. Ježíš říká podobenství a končí slovy, kdo můžeš pochopit, pochop. Tak funguje poezie. Báseň
nelze vysvětlit, analyzovat.

• 178

Henri Nouwen, původně profesor teologie, říká v jedné knížce hezky, že neštěstí školy je v tom, že dává
odpovědi na otázky, které si studenti nekladou. Samozřejmě si nekladou otázky, které mne napadají v sou-
vislosti s Biblí, musím je v nich probudit. Musím je zaujmout natolik, aby k těm otázkám došli, a pak na ně
zkusit dávat odpovědi. Tohle obnáší, když chceš dnes učit.

• 186

(…) Největším problémem medicíny dnešní doby je rostoucí počet lidí duševně nemocných a lidí v de-
presích, zkrátka těch, kdo potřebují psychofarmaka. Je to trend, který odráží potíže společnosti žijící beze
smyslu, protože žije bez Boha. Žiješ-li bez Boha a tak trochu ve lži, skoro nevyhnutelně se orientuješ na
majetek a nevíš si rady se svým strachem. Co uděláš? Vezmeš si prášky. Jak je to absurdní!

• 208

Nevidím rozdíl mezi profánním a náboženským uměním. Nebo jinak: náboženské umění je veškeré umění,
které člověku zprostředkovává přesah za naši běžně vnímatelnou realitu. Každé takové umění, myslím, lze
považovat za náboženské a je na člověku, jako konzumentovi, s čím si to spojí.

• 222

Čím důkladněji člověk studoval, tím jednodušeji může mluvit.

• 232

Já jsem fascinován katolicitou chápanou tak, že pod svorníkem figury papeže mohou v katolické církvi
vedle sebe v plodném napětí existovat proudy a směry, které jsou skoro protikladné, není to úžasné?

• 233
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Heslo „Bůh ano, církev ne“ je projevem naprostého nepochopení křesťanství. Bůh Bible je vždy spojen s ko-
munitou. Spása není individuální záležitostí. Jistě se dá žít s Bohem i bez příslušnosti k nějaké církvi, ale
nebude to život plnohodnotně křesťanský.

• 249

(…) „Buď vůle tvá, jako v nebi, tak i na zemi“ je vlastně staročeská formulace, které bohužel rozumíme špat-
ně, protože staročeské „jako“ chápeme jako rovnítkomezi nebem a zemí. (…) Stará angličtina (…) řecký text
odráží lépe: „Thy will be done on earth as it is in heaven.“ Jako se děje tvá vůle v nebi, kde je to samozřejmé,
tak ať se děje i na zemi, kde to tak samozřejmé není! Asi tomu totiž my lidé bráníme.
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